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Svar på skriftligt spörsmål om bättre bekämpning av människohan-
deln

Till riksdagens talman

I det syfte som anges i 27 § i riksdagens arbetsordning har Ni, Ärade talman, till den minister
som saken gäller översänt följande skriftliga spörsmål SS 565/2016 rd undertecknat av riksdags-
ledamot Matti Semi /vänst:

Ämnar regeringen vidta åtgärder för att inrätta en särskild enhet vid polisen mot männi-
skohandel och vad annat ämnar regeringen göra för att stävja människohandel?

Som svar på detta spörsmål anför jag följande:

Statsrådets handlingsplan mot människohandel 2016–2017 som har samordnats av inrikesmi-
nisteriet innehåller nio olika övergripande åtgärder och 24 konkreta åtgärder under dessa. Till
handlingsplanens kärna hör utveckling av systemet för hjälp till och identifiering av offer för
människohandel samt effektivisering av arbetet med att hitta, identifiera och hjälpa offer för
människohandel. För utvecklingsprojekten av verksamheten har reserverats finansiering från
fonden för inre säkerhet på cirka 280 000 euro. Utöver denna projektfinansiering fortsätter na-
turligtvis ekonomiska satsningar på andra åtgärder mot människohandel, som till exempel hjälp-
systemet för offer för människohandel vars årliga utgifter den senaste tiden har varit cirka 500
000–900 000 euro. I tillägg kommer den från inrikesministeriets polisavdelning organiserade
koordineringen gällande arbetet mot människohandel att ytterligare utvecklas. Enligt handlings-
planen ska till exempel avslöjandet av människohandel i myndighetsförfaranden effektiviseras
bland annat av arbetarskyddsmyndigheterna.

Handlingsplanen innehåller också en punkt (åtgärd 5) som gäller förundersökningsmyndighet-
ernas åtgärder. Enligt den säkerställs först att polisens och Gränsbevakningsväsendets anvis-
ningar för människohandel är aktuella, i synnerhet vad gäller beaktandet av nya brottsformer.
För det andra utökar man inom polisens grundläggande och kompletterande utbildning polisens
nationella och regionala utbildning för att identifiera och undersöka människohandel i synnerhet
i anslutning till sexuellt utnyttjande.

I spörsmålet efterlyser man att en särskild enhet mot människohandel inrättas vid polisen. På
denna punkt bör man först och främst nämna att det sedan 2014 vid polisen under ledning av
Polisstyrelsen finns ett expertnätverk för att bekämpa människohandelsbrott. Nätverket består
av en polis som hör till befälet från alla polisenheter samt så kallade utbildare i utlänningsären-
den som sköter utbildningen vid sidan av sin egen tjänst. Nätverkets mål är att vid polisens en-
heter utveckla bekämpningen av människohandelsbrott och specialkompetens i anslutning till
hjälp till offer för människohandel.
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I spörsmålet görs en jämförelse med Norge, och på denna punkt bör det nämnas att enligt vad
inrikesministeriet erfar har undersökningen av människohandelsbrott i Norge inte flyttats från
regional nivå till en särskild enhet. Däremot har man i Norge inrättat regionala enheter som
koncentrerar sig på brott i anslutning till människohandel och sexuellt utnyttjande. Enheternas
verksamhet samordnas av en person inom polisens centralförvaltning, och under dennes ledning
ska även ett särskilt nätverk som stöder den regionala verksamheten grundas.

Polisen i Finland ingriper i omständigheter som uppdagats i samband med dess övervakning när
man kan anta att det är fråga om ett människohandelsbrott och inleder en förundersökning i
ärendet, om sådana omständigheter föreligger att förundersökningströskeln överskrids. I poli-
sens utbildning går man också igenom hur man identifierar människohandelsbrott. Utvecklingen
av utbildningen ingår också som en egen åtgärd i statsrådets handlingsprogram mot människo-
handel som nämns ovan. Det bör även konstateras att samarbetet mellan polisen och hjälpsy-
stemet för offer för människohandel fungerar utmärkt som det är nu. Det praktiska samarbetet
har bland annat skett i form av utbildning, och samarbetet utvecklas också hela tiden.

Polisen undersöker människohandelsbrott vid alla polisinrättningar liksom också övriga brott
mot strafflagen enligt sedvanlig brottsutredningsprocess. Ovan nämnda fungerande samarbete
med hjälpsystemet för offer för människohandel är synnerligen viktigt också för att utredningen
av brott ska fungera. Polisen får nödvändiga anmälningar från hjälpsystemet och samarbetet är
sömlöst. Polisens brottsutredning i människohandelsbrott kan på det hela taget bedömas fungera
mycket bra med de nuvarande arrangemangen, och att inrätta en särskild enhet för att undersöka
människohandelsbrott anses således onödigt.

Helsingfors 1.12.2016

Inrikesminister Paula Risikko


